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om sparekasser og forslag til lov om ændring 
af lov om visse spare- og udlånsvirhsomheder. 

Som det fremgår af bemærkningerne, er 
forslagene, der tilsigter a;t sætte de nævnte 
love i kraft for Grønland, identiske med lov- 
forslag fremsat af handelsministeren den 
30. november 1967. Disse forslag fik tilslut- 
ning fra alle sider under første behandling 
i folketinget den 12. december 1967, hvor 
de uden afstemning overgik til anden be- 
handling, men de nåede ikke at blive gen- 
nemført inden tingets opløsning og genfrem- 
sættes derfor n u . . .  

Jeg har i øvrigt: ingen bemærkninger at 
føje til handelsministerens fremsættelsestale 
af 30. november 1967 gengivet i folketingets 
forhandlinger for 1967-68" 1. samling, sp. 
1860, hvoraf fremgår, at Grønlands lands- 
råd har anbefalet forslagéné. Jeg tillader 
mig herved at indstille lovforslagene til ved- 
tagelse af det høje folketing. 

Jeg har endvidere den ære for det høje ting 
at fremsætte forslag til lov om ændring i lov 
om Danmarks Erhvervsfond. 

Der er kun gået ca. l3/4 år siden gennem- 
førelsen af loven af 8. juni 1966, hvorved 
beløbsrammen for eksportkreditrådets ga- 
rantier og kautioner forhøjedes fra 3 milli- 
arder kr. til 4 milliarder kr. Når jeg allerede 
nu vender tilbage til folketinget og foreslår 
en ændring af loven, skyldes det, at væksten 
i eksportkreditrådets forpligtelser i den for- 
løbne tid har været så stor, at man må på- 
regne, at beløbsrammen på 4 milliarder kr. 
vil være nået i løbet af forholdsvis kort tid. 
Jeg erindrer om den .betænkning, som folke- 
tingsudvalget afgav den 29. marts 1965 i 
forbindelse med revisionen af eksportkredit- 
ordningen, Folketingstidende 1964-65, tillæg 
B sp..477, og hvori det udtaltes, at en for- 
højelse'af garantisummen om nødvendigt 
må gennemføres med kort varsel. For at 
undgå, at eksportkreditrådet' på grund af 
lovens maksimum skal blive nødt til at 
standse garantigivningen, inden folketinget 
træder sammen til efteråret, finder jeg det 

nødvendigt allerede nu at foreslå lovens 
maksimum forhøjet fra 4 milliarder kr. til 
5 milliarder kr., i overensstemmelse med en 
indstilling,' jeg har modtaget fra eksport- 
kreditrådet. 

Som det fremgår af bemærkningerne til 
lovforslaget, har der i finansåret 1966-,67' og 
den forløbne del af finansåret :1967 -68 været 
en betydelig stigning'i eksportkreditrådets 
forpligtelser, særlig for så vidt 'angår kau- 
tioner for lån til eksportørerne, idet disse 
er steget med godt 38 pot. Dette hænger 
bl. a. sammen med, dels at skibsværfterne 
har haft en betydelig stigning i ordretilgan- 
gen,. dels at Danmarks Skibskreditfond i 
1965 ændrede sine lånebetingelser, således 
at lån til nybygninger på danske værfter 
for udenlandsk regning alene kan ydes mod 
kaution fra eksportkteditrådet, medens fon- 
dens muligheder for långivning ,på basis af 
sin garantikapital forbeholdes skibe, der skal 
registreres i Danmark. Disse forhold har be- 
virket, at de kautioner, eksportkreditrådet 
har stillet for lån til finansiering af værfter- 
nes udenlandske ordrer i den omhandlede 
periode,, er steget med godt 28 pet. 

Endvidere har der været en betydelig 
stigning i rådets kautioner for lån til ekspor- 
tører af andre varer end skibe, idet rådets 
kautioner '< bortset fra skibe i periodens løb 
er steget med ca. 61 pet. Denne stigning 
hænger naturligvis sammen med stigningen 
i industrieksporten, men har formentlig 
også en vis forbindelse med, at kreditstram- 
ningen kan have gjort det nødvendigt for 
eksportørerne i højere grad at søge eksport- 
kreditrådets bistand ' i forbindelse med 
finansiering af den stigende eksport. 

Med en stigning i den faktiske maksimale 
forpligtelse siden: 31. marts 1966 på 790 
mill. kr. er forpligtelsen pr. 31. januar 1968 
oppe på 3.586 mill. kr., således at der kun er 
414 mill. kr. tilbage inden for lovens maksi- 
mUm,;et. beløb, der vil kunne opbruges i 
løbet af kort tid, såfremt der måtte blive 
søgt garanti og kaution i forbindelse med 
nogle få store kontrakter. Jeg finder det 
derfor nødvendigt -at, foreslå den nævnte 
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ændring af loven gennemført i denne sam- 
ling, så vi ikke risikerer, at garantigivnin- 
gen går i stå i løbet af sommeren, 

Jeg skal med disse bemærkninger tillade 
mig at anbefale lovforslaget til det høje tings 
hurtige og velvillige behandling. 

Hermed har jeg endelig den ære for det 
høje folketing at fremsætte forslag til lov om 
ændring i lov om hemmelige patenter og forslag 
til lov om ændring i lov om arbejdstageres 
opfindelser. ' 

Lovforslagene blev første gang fremsat i 
folketingssamlingen 1965-66 sammen med 
forslaget til patentlov. Forslagene er senere 
blevet genfremsat 3 gange, sidst af den da- 
værende handelsminister i november måned 
1967 (Folketingstidende 1967-68, foJketin-, 
gets forhandlinger, 1. samling sp. 1054-1057), 
hvorefter lovforslagene kom til 1. behand- 
ling (Folketingets forhandlinger 1967-68, 1. 
samling, sp. 1206-1231 )òg og derpå blev hen- 
vist til det folketingsudvalg, der samti- 
dig behandlede patentlovsforslaget. ; 

Patentloven blev vedtaget af folketinget 
den 14. december 1967 og er trådt i kraft 
den 1. januar 1968 som lov nr. 479 af 20. 
december 1967. 

Udvalget nåede imidlertid ikke at færdig- 
behandle de to ændringslove samtidig med 
patentloven, og udvalgsarbejdet blev ikke 
ført til ende, inden folketingsvalg blev ud- 
skrevet. : . .  

Jeg er imidlertid bekendt med,  at der 
under udvalgsarbejdet i sidste i folketings- 
samling fra forskellig side blev fremført 
ønske om under den fortsatte udvalgsbe- 
handling at tage loven om arbejdstageres 
opfindelser op til nærmere overvejelse og i 
denne forbindelse foretage en vurdering af, 
hvorledes loven har virket i praksis. Jeg 
kan tilsige min velvillige bistand ved en 
sådan undersøgelse. 

Forslagene er enslydende med de lovfor- 
slag, som fremsattes den 9: november 1967, 
bortset fra en ændring af. ikrafttrædelses- 
tidspunktet i forslaget til lov om ændring 
i lov om hemmelige patenter. 
, Jeg kan derfor, for så vidt angår lovfor- 
slagenes begrundelse og indhold, ganske 
henholde mig, til det, som er anført ved den 
seneste fremsættelse, og anbefaler lovforsla- 
gene til det høje tings velvillige behandling. 

Landbrugsministeren (Peter Larsen): Her- 
ved har jeg den ære for det høje ting at 
fremsætte forslag til lov om udlån til sammen- 
lægning, supplering samt oprettelse af jord- 
brug m. m. 

Ved lovforslaget søges de fornødne midler 
til gennemførelse af udlånsvirksomheden til 
de nævnte formål stillet til rådighed for 
finansåret 1968-69. 

Lovforslaget er identisk med det forslag 
til lov om udlån til sammenlægning, supple- 
ring samt oprettelse af jordbrug m. m., der 
blev fremsat i folketinget den 8. december 
1967, men som ikke nåede at blive behand- 
let, inden valget blev udskrevet. 

Idet jeg henviser til bemærkningerne til 
lovforslaget og til min forgængers fremsæt- 
telsestale den 8. december 1967 (Folketin- 
gets forhandlinger 1967-68, 1. samling, sp. 
2176), hvis indhold jeg kan tiltræde, skal 
jeg anbefale forslaget til hurtig og velvil- 
lig behandling i: folketinget. ; 

Jeg skal endvidere tillade mig for det høje 
folketing at fremsætte forslag til lov om 
kunstig sædoverførihg på husdyr. 

Lovforslaget blev fremsat i folketings- 
året '1966-67 (2. samling),, Folketings- 
tidende sp. 1657-1659, men blev ikke færdig- 
behandlet i folketinget (1. behandling, Folke- 
tingstidende sp. 1871-1878), og det blev på 
ny fremsat i folketingsåret 1967-68 (l. 
samling), Folketingstidende sp. 110, men 
var ikke færdigbehandlet (1. behandling, 
Folketingstidende sp. 415-419), da folke- 
tingssamlingen som følge af udskrivningen 
af valg blev afbrudt. Jeg henviser derfor 
til de bemærkninger, der tidligere er knyt- 
tet til fremsættelserne, og til de lovforslaget 
ledsagende bemærkninger og indstiller lov- 
forslaget til velvillig behandling i det høje 
folketing. 

Endvidere tillader jeg mig for det høje 
ting at fremsætte forslag til lov om ændring . 
af lov .om afgift for ekspedition af udstyknings- 
sager. 

Lovforslaget blev fremsat i 1. folketings- 
samling i indeværende folketingsår. For- 
slaget kom her til L behandling og blev hen- 
vist til behandling1 i et udvalg, der imidler- 
tid ikke nåede at færdigbehandle forslaget, 
inden der blev udskrevet valg. Nærværende 
forslag er identisk med det i l. samling frem- 
satte lovforslag. 


